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JUVENTUDJOVENTUT

Más de 550 alumnos de secundaria y bachillerato participaron 
en una jornada de orientación académica y profesional en el 
CIFP Son Llebre. Con estands, charlas y espacios de intercambio, 
la Fira Èxit se consolida como una cita clave para acercar el 
mundo laboral a los jóvenes del municipio.

Gran participación 
juvenil en la Fira Èxit 

Gran participació 
juvenil a la Fira Èxit 

Sant Jordi omple Marratxí 
de cultura i creativitat

Més de 550 alumnes de secundària i batxillerat han participat 
en una jornada d’orientació acadèmica i professional al CIFP 
Son Llebre. Amb estands, xerrades i espais d’intercanvi, la 
Fira Èxit s’ha consolidat com una cita clau per apropar el món 
laboral als joves del municipi.

Marratxí ha celebrat Sant Jordi amb un grapat d’activitats 
familiars i culturals. Sa Refinadora s’ha omplert de 
contacontes, música i tallers i també s’hi han signat de 
llibres. L’ambient festiu i intergeneracional ha convertit 
la festa en una mostra de convivència i passió compartida 
per la lectura i la creativitat.

Marratxí celebró Sant Jordi con una amplia oferta de 
actividades culturales y familiares. Sa Refinadora acogió 
cuentacuentos, música, talleres y firmas de libros. El 
ambiente festivo e intergeneracional ha convertido la 
fiesta en una muestra de convivencia y pasión compartida 
por la lectura y la creatividad.

Sant Jordi llena Marratxí de 
cultura y creatividad

/RESSÒ

POLICIA

Antoni Socías porta l’art oníric 
i reflexiu a Sa Refinadora

Mercat de Segona 
Mà d’Es Pla

L’artista Antoni Socías va tornar a exposar a Marratxí amb 
«Com caigut del cel», una mostra de pintures i dibuixos 
obscurs i simbòlics creats des de 2019. Sa Refinadora es 
va omplir d’una atmosfera introspectiva i poètica que 
va convidar a reflexionar sobre la realitat, el somni i 
l’existència humana.

Es Pla de na Tesa va celebrar el seu Mercat de Segona Mà 
amb una vintena de paradetes, tallers ecològics i activitats 
infantils. Amb música en directe i contacontes, la jornada 
va fomentar la reutilització, el consum responsable i la 
convivència veïnal en un ambient lúdic i sostenible.

El artista Antoni Socías volvió a exponer en Marratxí con 
“Com caigut del cel”, una selección de pinturas y dibujos 
creados desde 2019. Sa Refinadora se llenó de una atmósfera 
introspectiva y poética que invitaba a reflexionar sobre la 
realidad, el sueño y la existencia humana.

Es Pla de na Tesa celebró su Mercado de Segunda Mano con 
una veintena de puestos, talleres ecológicos y actividades 
infantiles. Con música en directo y cuentacuentos, la 
jornada promovió la reutilización, el consumo responsable 
y la convivencia vecinal en un ambiente lúdico y sostenible.

Antoni Socías lleva el arte onírico 
y reflexivo a Sa Refinadora

Mercado de Segunda
Mano de Es Pla

CULTURACULTURA

COMERCIO

CULTURACULTURA

COMERÇ
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CULTURA CULTURA

GENT GRAN GENT GRAN

Més de 1.500 persones van participar en la tercera edició 
del Tinta Il·lustre a Marratxí. El festival, que posa en valor 
el paper dels il·lustradors i ofereix una proposta de qualitat 
per als lectors més petits, es va celebrar al bosc del Museu 
del Fang i va comptar amb l’assistència de Roser Capdevila, 
l’autora de “Les tres bessones”.

Èxit de públic en el 
Tinta Il·lustre

El Frikifest desborda de 
cultura pop i creativitat
Marratxí va viure una jornada plena d’activitats frikis amb 
desfilades cosplay, tallers, jocs de taula i un mercadet amb 
més de vint paradetes de còmics, marxandatge i figures. 
La decoració inspirada en Super Mario Bros i l’ambient 
festiu varen convertir la plaça des Figueral en un espai 
vibrant i intergeneracional.

Marratxí vivió una jornada llena de actividades frikis con 
desfiles cosplay, talleres, juegos de mesa y un mercadillo 
con más de veinte puestos de cómics, merchandising y 
figuras. La decoración inspirada en Super Mario Bros y el 
ambiente festivo convirtieron la Plaza Es Figueral en un 
espacio vibrante y familiar.

El Frikifest desborda de 
cultura pop y creatividad

Más de 1.500 personas participaron en la tercera edición del 
Tinta Il·lustre en Marratxí. El festival, que pone en valor el 
papel de los ilustradores y ofrece una propuesta de calidad 
para los lectores más pequeños, se celebró en el bosque 
del Museu del Fang y contó con la asistencia de Roser 
Capdevilla la autora de “Les tres bessones”.

Éxito de público en el 
Tinta Il·lustre

Sortides culturals de 
la Gent Gran

El XXII Motor Retro Marratxí

Gairabé 600 persones majors han participat en les sortides 
culturals organitzades per l'Ajuntament de Marratxí. El 
programa inclou berenar als Jardins de Marivent, visites 
al Museu Militar de Sant Carles i al Castell de Bellver, i un 
dinar de germanor.

Celebrat a La Verònica-Sant Marçal, va acollir centenars 
d’aficionats als cotxes clàssics. Més de seixanta paradetes 
oferiren exposició i venda de vehicles i peces de recanvi. 
Hi participaren catorze agrupacions vingudes de fora 
de Mallorca, que donaren a l’esdeveniment un ambient 
d’autèntica afició i passió pel motor.

Casi 600 personas mayores han participado en las salidas 
culturales organizadas por el Ayuntamiento de Marratxí. 
El programa incluyó un desayuno en los Jardines de 
Marivent, visitas al Museo Militar de San Carlos y al 
Castillo de Bellver, y una comida de hermandad.

Celebrado en La Verònica-Sant Marçal, acogió a cientos 
de amantes de los coches clásicos. Más de sesenta puestos 
ofrecieron exposición y venta de vehículos y piezas de 
recambio. Participaron catorce agrupaciones venidas 
de fuera de Mallorca, dando al evento un ambiente de 
auténtica afición y pasión por el motor.

Salidas culturales de la 
Gent Gran

El XXII Motor Retro Marratxí 
CULTURACULTURA

JUVENTUDJOVENTUT
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Més de 15 milions d’euros per modernitzar
el municipi
L’Ajuntament de Marratxí ha aprovat un ambiciós pla 
d’inversions per valor de més de 15 milions d’euros amb 
l’objectiu de modernitzar el municipi, reforçar els serveis 
públics i donar resposta a reivindicacions històriques de la 
ciutadania. Les actuacions, repartides entre tots els nuclis, 
abracen des de millores en accessibilitat i asfaltat fins a la 
construcció de noves infraestructures educatives, culturals, 
esportives i socials.

Aquest pla posa el focus en necessitats reclamades durant 
anys: renovació de l’espai públic, millora d’equipaments 
existents i creació de nous serveis que reforcin la qualitat de 
vida. Entre els projectes previstos hi ha la construcció d’un 
nou arxiu municipal, la rehabilitació d’edificis històrics com 
el Centre de Cultura i l’Escola de Ceràmica de Sa Cabaneta, i 
la dotació de material per a la nova escoleta de Can Baix Sol.

L’aposta per l’esport i els hàbits de vida saludables té un 
protagonisme destacat en aquest pla. Es crearan noves pistes 
esportives cobertes, es modernitzaran les instal·lacions de 
les piscines municipals i s’instal·laran zones de cal·listènia i 
circuits biosaludables. També es construirà un parc aquàtic a 
Es Pont d’Inca Nou, el primer del seu tipus a les Balears.

La sostenibilitat és un altre eix clau, amb la instal·lació de 
plaques solars a edificis públics i actuacions orientades a 
millorar l’eficiència energètica del municipi. A més, el pla 
inclou l’adquisició d’un immoble emblemàtic amb valor 
patrimonial, consolidant així una estratègia de protecció de 
l’entorn urbà i la història local.

Les actuacions previstes no només transformaran el paisatge 
urbà, sinó que també facilitaran l’accés equitatiu a serveis 
essencials a tots els nuclis del municipi. Des de la millora de 
voreres i xarxes pluvials fins a l’adequació de centres socials 
i de dia, el pla aborda mancances detectades al llarg del 
temps amb una visió integradora. Aquesta inversió permetrà 
avançar cap a un Marratxí més cohesionat, funcional i 
preparat per als reptes del futur.

Más de 15 millones de euros para modernizar
el municipio
El Ayuntamiento de Marratxí ha aprobado un ambicioso plan 
de inversiones por valor de más de 15 millones de euros con 
el objetivo de modernizar el municipio, reforzar los servicios 
públicos y dar respuesta a reivindicaciones históricas de la 
ciudadanía. Las actuaciones, distribuidas entre todos los 
núcleos, abarcan desde mejoras en accesibilidad y asfaltado 
hasta la construcción de nuevas infraestructuras educativas, 
culturales, deportivas y sociales.

Este plan pone el foco en necesidades reivindicadas 
durante años: renovación del espacio público, mejora de 
equipamientos existentes y creación de nuevos servicios que 
refuercen la calidad de vida. Entre los proyectos previstos 
se incluyen la construcción de un nuevo archivo municipal, 
la rehabilitación de edificios históricos como el Centre de 
Cultura y la Escola de Ceràmica de Sa Cabaneta, y la dotación 
de material para la nueva escoleta de Can Baix Sol.

La apuesta por el deporte y los hábitos de vida saludables tiene 
un protagonismo destacado en este plan. Se crearán nuevas 
pistas deportivas cubiertas, se modernizarán las instalaciones 
de las piscinas municipales y se instalarán zonas de calistenia 
y circuitos biosaludables. También se construirá un parque 
acuático en Es Pont d’Inca Nou, el primero de su tipo en 
Baleares.

La sostenibilidad es otro eje clave, con la instalación de 
placas solares en edificios públicos y actuaciones orientadas a 
mejorar la eficiencia energética del municipio. Además, el plan 
incluye la adquisición de un inmueble emblemático con valor 
patrimonial, consolidando así una estrategia de protección del 
entorno urbano y la historia local.

Las actuaciones previstas no solo transformarán el paisaje 
urbano, sino que también facilitarán el acceso equitativo a 
servicios esenciales en todos los núcleos del municipio. Desde 
la mejora de aceras y redes pluviales hasta la adecuación de 
centros sociales y de día, el plan aborda carencias detectadas a 
lo largo del tiempo con una visión integradora. Esta inversión, 
permitirá avanzar hacia un Marratxí más cohesionado, 
funcional y preparado para los retos del futuro.

Un plan de inversiones histórico para un 
Marratxí más habitable y sostenible

>
Marratxí, 2025

Un pla d’inversions històric per  a un 
Marratxí més habitable i sostenible

PLA D'INVERSIONS 2025 / PLAN DE INVERSIONES 2025 REPORTATGE / REPORTAJE
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Redacció projecte de 
reforma integral del 
cementiri municipal

Redacción proyecto 
de reforma integral 
del cementerio 
municipal

En quins 
projectes 
s'invertirà?

¿En qué 
proyectos 
se invertirá?

SEGURETAT CIUTADANA > 183.920 €
SEGURIDAD CIUDADANA
3 furgonetes per 
Protecció Civil, Educació 
Viària i Atestats

3 furgonetas para 
Protección Civil, 
Educación Vial y 
Atestados

Pla d’asfaltat 
Millora integral a tots els 
nuclis del municipi.

Pla de voreres i xarxa de 
pluvials
A tot el municipi.

Connexió paisatgística 
Polígon – Es Figueral
Nou accés directe des de 
l’estació de tren al polígon 
de Marratxí, amb 
aparcament.

5 furgonetes elevadores 
per a brigades
Vehicles per a treballs de 
manteniment urbà i 
entorn natural.

Reparació de la Av. 
Prínceps d’Espanya
A Es Figueral, per danys 
greus provocats per les 
arrels dels pins.

Camió grua per a 
brigada i medi ambient
Ús per als serveis de tot 
el terme municipal.

Mòduls prefabricats per 

de brigada.

Pintura de la Casa 

Cultura 
A Sa Cabaneta.

Pas de vianants elevat 
Al Pont d’Inca, al carrer 
Francesc Salvà, en zona 
comercial molt transitada.

Plan de asfaltado 
Mejora integral en todos 
los núcleos del municipio.

Pla de aceras y red de 
pluviales
En todo el municipio.

Conexión paisagística 
Polígon – Es Figueral
Nuevo acceso directo 
desde la estación de tren 
al polígono de Marratxí, 
con aparcamiento.

5 furgonetas elevadoras 
para brigadas 
Vehiculos para trabajos 
de mantenimiento urbano 
y medio natural.

Reparación de la Av. 
Prínceps d’Espanya
En Es Figueral, por daños 
causados por raíces de 
pinos.

Camión grúa para 
brigada y medio 
ambiente
Uso en todo el término 
municipal.

Módulos prefabricados 

de brigada.

Pintura de la Casa 

de Cultura
A Sa Cabaneta.

Paso peatonal elevado
En Es Pont d’Inca, en la 
calle Francesc Salvà, zona 
comercial muy transitada.

Parc aquàtic infantil públic 
a Es Pont d’Inca Nou
El primer d’aquest tipus a 
les Balears.

Reforma de 6 
parcs infantils
A Can Carbonell, Cas 
Capità, Sa Planera, Es 
Figueral, Es Caülls i Sa 
Cabaneta.

Zones biosaludables 
i cal·listènia
A Sa Vinya, Son Daviu, Sa 
Nova Cabana y Sa Planera.

Zones d’ombra en 
parcs infantils
A Son Daviu, Can Carbonell, 
Sa Planera i plaça Bartomeu 
Riera a Sa Cabana.

Parque acuático 
infantil público en
Es Pont d’Inca Nou
El primero de este tipo 
en Baleares.

Reforma de 6 parques 
infantiles
En Can Carbonell, Cas 
Capità, Sa Planera, Es 
Figueral, Es Caülls y Sa 
Cabaneta.

Zonas biosaludables 
y calistenia
En Sa Vinya, Son Daviu, 
Sa Nova Cabana y Sa 
Planera.

Sombras en zonas 
infantiles
En Son Daviu, Can 
Carbonell, Sa Planera y 
plaza Bartomeu Riera 
en Sa Cabana.

ESPORTS > 2.732.580 €

Renovació maquinària 
piscines municipals
 A les tres piscines del 
municipi.

Ampliació zona esportiva 
Costa i Llobera

Carpa multiesportiva
A Son Macià-Nova Cabana, 
al carrer Gladiol.

Coberta de graderies
Als camps de futbol de 
Pòrtol i Nova Cabana.

Pista coberta
A Sa Cabana, al carrer Juli 
Ramis.

Tancament perimetral 
camp de Nova Cabana

Aerotèrmia al pavelló d’Es 
Pla de na Tesa

Projecte reforma zona 
esportiva Es Figueral – 
Can Farineta

Renovación maquinaria 
piscinas municipales
En las tres piscinas del 
municipio

Ampliación zona 
deportiva Costa i 
Llobera

Carpa multideportiva
En Son Macià-Nova 
Cabana, en la calle Gladiol.

Cobertura de gradas
En los campos de fútbol 
de Pòrtol y Nova Cabana.

Pista cubierta
En Sa Cabana, en la calle 
Juli Ramis.

Cerramiento perimetral
campo de Nova Cabana

Aerotermia en el 
pabellón de 
Es Pla de na Tesa

Proyecto de reforma 
zona deportiva Es 
Figueral – Can Farineta

SERVEIS SOCIALS > 48.400 €

Tendals i pavimentació 
als centres de dia
A Pòrtol i Brot de Gínjol 
d’Es Pont d’Inca.

Toldos y pavimentación 
centros de día
En Pòrtol y Brot de Gínjol 
de Es Pont d’Inca.

VIES I OBRES > 5.410.457 €
VÍAS Y OBRAS MEDIO AMBIENTE

SERVICIOS FUNERARIOS

DEPORTES

Parque Verde en el 
polígono
Traslado desde la zona 
actual junto al torrente.

Material de recogida 
selectiva puerta a 
puerta
Reparto a más de 
18.000 hogares.

Retroexcavadora
Para el mantenimiento 
rural y limpieza de 
torrentes.

Parc Verd al polígon
Trasllat des de l'actual 
emplaçament vora el torrent.

Material de recollida 
selectiva porta a porta
Repartiment a més de 
18.000 llars.

Retroexcavadora
Per al manteniment rural i 
neteja de torrents.

PARCS I JARDINS > 1.150.000 €
PARQUES Y JARDINES

MEDI AMBIENT > 1.058.846 €

SERVEIS FUNERARIS > 78.498 €

SERVICIOS SOCIALES

PLA D'INVERSIONS 2025 / PLAN DE INVERSIONES 2025 REPORTATGE / REPORTAJE
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CULTURA I PATRIMONI > 2.538.926 €

PARTICIPACIÓ CIUTADANA > 98.400 €

ADMINISTRACIÓ GENERAL > 198.400 €
ADMINISTRACIÓN GENERAL

Equipamiento nueva 
escoleta de Can Baix 
Sol a Es Pla de na Tesa

Renovación patios
en escoletes
En Es Pont d’Inca Nou
y Ses Cases Noves.

EDUCACIÓ > 150.000 €
EDUCACIÓN CULTURA Y PATRIMONIO

PARTICIPACIÓN CIUDADANA

URBANISME > 1.589.638 €
URBANISMO

Taylor Jenkins Reid. BLACKIE BOOKS

TODOS QUIEREN A DAISY JONES

Yishai Sarid. ALFAGUARA

EL POETA DE GAZA

En un contexto histórico 
marcado por la confrontación 
entre Gaza e Israel, el autor 
narra la situación ficticia entre 
un agente de los servicios 
secretos israelíes que debe 
acercarse a una escritora 
enferma terminal para llegar 
a su amigo íntimo, un poeta 
de Gaza. Esta misión se 
transforma en una crisis moral 
y psicológica para el agente, 
que afecta tanto a su vida 
familiar como a sus valores.

En un context històric 
marcat per la confrontació 
entre Gaza i Israel, l’autor 
narra la situació fictícia entre 
un agent dels serveis secrets 
israelians que ha d’apropar-
se a una escriptora malalta 
terminal per arribar al seu 
amic íntim, un poeta de 
Gaza. Aquesta missió es 
transforma en una crisi moral 
i psicològica per a l’agent, 
afectant tant la seva vida 
familiar com als seus valors.
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Biblioteques
de Marratxí

Esta historia, ambientada en los 
ritmos del rock and roll de los 
años setenta, la protagoniza Daisy 
Jones, una cantante carismática 
que se une a la banda emergente 
The Six. Narrada a través de 
entrevistas, la novela ofrece 
diferentes perspectivas sobre 
las tensiones y emociones 
compartidas de cada uno de 
los integrantes del grupo.

Aquesta història, ambientada 
en els ritmes del rock and roll 
dels anys setanta, la protagoniza 
Daisy Jones, una cantant 
carismàtica que s’uneix a la 
banda emergent The Six. Narrada 
a través d’entrevistes, la novel·la 
ofereix diferents perspectives 
sobre les tensions i  les emocions 
compartides de cada un dels 
integrants del grup.

Luciano Lamberti. SIGILO EDITORIAL

PARA HECHIZAR A UN CAZADOR

El autor argentino, conocido 
por las novelas Los campos 
magnéticos y La maestra 
rural, presenta esta obra de 
terror, ganadora del Premio 
Clarín de Novela. Ambientada 
en los escenarios sombríos 
de la dictadura militar 
argentina, cuenta cómo, a raíz 
de un encuentro inesperado, 
la protagonista inicia un viaje 
macabro para descubrir sus 
orígenes.

L’autor argentí conegut per 
les novel·les Los campos 
magnéticos i La maestra 
rural presenta aquesta obra 
de terror, guanyadora del 
Premi Clarín de Novel·la. 
Ambientada en els escenaris 
ombrívols de la dictadura 
militar argentina conta 
com arrel d’una trobada 
inesperada, la protagonista 
inicia un viatge macabre per 
descobrir els seus orígens.

PLA D'INVERSIONS 2025 / PLAN DE INVERSIONES 2025 REPORTATGE / REPORTAJE
/RECOMANACIONS · RECOMENDACIONES
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President durant més de 13 anys d’Aspace, amb seu a 
Marratxí des del 1976, comença ara una nova etapa a 
l’associació Estel de Llevant, que treballa a favor de la 
salut mental i la inclusió social. Lidera el projecte T’Estim, 
una iniciativa dedicada a la producció d’infusions i tes 
ecològics que uneix sostenibilitat i inserció laboral. Valora 
la tranquil·litat de viure en una zona com sa Cabaneta des 
de fa més d’una dècada.

Presidente durante más de 13 años de Aspace, con sede en 
Marratxí desde 1976, inicia ahora una nueva etapa en la 
asociación Estel de Llevant, que trabaja a favor de la salud 
mental y la inclusión social. Lidera el proyecto T’Estim, 
una iniciativa dedicada a la producción de infusiones y tés 
ecológicos que combina sostenibilidad e inserción laboral. 
Valora la tranquilidad de vivir en una zona como Sa Cabaneta 
desde hace más de una década.
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Mes de la Conscienciació 
sobre la Salut Mental

Mes de la Concienciación 
sobre la Salud Mental

«Avui pots tenir una vida normal i demà tenir un 
problema de salut mental.»

“Hoy puedes tener una vida normal y mañana 
sufrir un problema de salud mental.”

/MIRADES ·  MIRADAS

JOSE ANTONIO

RODADO
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Com ha estat prendre la decisió de deixar 
Aspace?

No ha estat fàcil, han estat més de 13 anys. Vaig accedir a la 
presidència a finals de l’any 2011, en una crisi econòmica i 
una situació molt complicada per a les entitats socials. Hi 
va haver una pròrroga i tenia clar que hi havia una data de 
caducitat. És difícil deixar-ho quan has intentat donar-
ho tot, però també te’n vas amb la tranquil·litat d’haver 
fet moltes coses positives i d’haver aportat el teu granet 
d’arena. 

Què li ha quedat pendent?

La residència, que actualment està en construcció, però que 
estarà acabada a finals de 2025. Aquells infants que l’any 
1976 varen començar en un centre d’educació especial ara 
són adults, usuaris del servei de residència. Tenen altres 
necessitats, la seva esperança de vida s’ha allargat, i cal 
afrontar nous reptes perquè hem crescut molt.

Aspace prioritza el servei d’atenció a l’usuari 
però també la inclusió social.

Venim d’una època en què una persona amb paràlisi 
cerebral no sortia de casa, sinó que es quedava tancada. 
Vàrem començar amb el centre d’educació especial en una 
localització idíl·lica enmig del camp, a Marratxí, perquè les 
famílies poguessin conciliar la vida laboral i familiar. Però 
volíem arribar a Palma perquè les persones amb un cert 
grau d’autonomia poguessin relacionar-se amb la gent del 
barri i dur a terme una inclusió real, en què fos habitual 
veure cadires de rodes i persones amb paràlisi cerebral 
interactuant dins la nostra comunitat.

Encara hi ha moltes barreres que cal superar 
per fer-ho possible.

Normalitzar la integració d’aquestes persones i que puguin 
participar en la comunitat és un dels nostres objectius. Fa 
molts d’anys que feim projectes conjunts amb escoles de 

¿Cómo ha sido tomar la decisión de dejar 
Aspace?

No ha sido fácil, han sido más de 13 años. Accedí a la 
presidencia a finales de 2011, en plena crisis económica 
y en una situación muy complicada para las entidades 
sociales. Hubo una prórroga y tenía claro que había una 
fecha de caducidad. Es difícil dejarlo cuando has intentado 
darlo todo, pero también te vas con la tranquilidad de 
haber hecho muchas cosas positivas y de haber aportado 
mi granito de arena.

¿Qué le ha quedado pendiente?

La residencia que actualmente está en construcción, 
pero que estará terminada a finales de 2025. Aquellos 
niños que en 1976 empezaron en un centro de educación 
especial ahora son adultos, usuarios del servicio de 
residencia. Tienen otras necesidades, su esperanza de vida 
ha aumentado, y hay que afrontar nuevos retos, porque 
hemos crecido mucho.

Aspace prioriza el servicio de atención al 
usuario pero también la inclusión social.

Venimos de una época en la que una persona con parálisis 
cerebral no salía de casa, se quedaba dentro. Empezamos con 
el centro de educación especial en una localización idílica en 
medio del campo, en Marratxí, para que las familias pudieran 
conciliar la vida laboral y familiar. Pero queríamos llegar a 
Palma, para que las personas con cierto grado de autonomía 
pudieran relacionarse con la gente del barrio y llevar a cabo 
una inclusión real, en la que fuera habitual ver sillas de 
ruedas y personas con parálisis cerebral interactuando en 
nuestra comunidad.

Todavía hay muchas barreras que superar para 
hacerlo posible.

Normalizar la integración de estas personas y que puedan 
participar de la comunidad es uno de nuestros objetivos. 

/MIRADES ·  MIRADAS

>

Jose Antonio Rodado, 
2025

Marratxí, centres d’educació infantil. És una manera que 
aquests alumnes vegin amb normalitat les persones amb 
paràlisi cerebral o discapacitats afins. 

Com s’està vivint aquesta crisi de l’habitatge 
des del punt de vista de les persones amb 
necessitats especials?

A la residència hem passat de 20 a 40 places i s’estan 
fent 10 places més d’habitatge supervisat. Les persones 
que atenem tenen grans necessitats i a les famílies els 
fan falta aquests ingressos econòmics per adaptar el seu 
habitatge. Porten molt a l’esquena i necessiten suport, per 
això a Aspace treballam el respir familiar, que puguin dur 
el seu fill en un centre on estigui ben atès, en condicions 
dignes. Per poder atendre correctament les persones amb 
discapacitat necessitam temps per a nosaltres, poder fer un 
viatge, atendre una urgència o simplement descansar. És 
molt important tot allò que es pugui oferir a les famílies, 
són un pilar fonamental.

El teu projecte actual té molt a veure amb la 
salut mental, precisament.

T’Estim és un projecte que em va enganxar des del principi 
perquè treballava dins una entitat social, amb persones en 
risc d’exclusió. El procés de sembrar la planta de la infusió, 
recollir-la, transformar-la i envasar-la el duen a terme 
persones amb diagnòstic de salut mental. Reben una formació 
teoricopràctica dual i tenen feina remunerada alhora que 
guanyen experiència per accedir al mercat laboral amb una 
formació acreditada i començar el seu propi projecte de vida. 

Es parla cada vegada més de la importància de 
cuidar la nostra salut mental, però l’entorn laboral 
és molt exigent. Estam realment conscienciats? 

S’ha creat la Direcció General de Salut Mental de les Illes 
Balears dins la Conselleria de Salut perquè s’entén que és un 
tema important, i es va normalitzant. La salut mental durant 
molt de temps ha estat estigmatitzada, i el que intentam és 
llevar la g a la paraula, que quedi en estima. Ens hem d’estimar 
i cuidar si volem cuidar els altres, i donar importància a la 
salut mental. A partir d’aquí, s’ha de treballar perquè es 
normalitzi la interrelació entre persones amb risc de salut 
mental i la societat.

Maig és el Mes Nacional de Conscienciació 
sobre la salut mental. Què és el que més li crida 
l’atenció de treballar en aquest àmbit?

Estic començant a conèixer la problemàtica i m’impacta, des 
del punt de vista que avui pots tenir una vida normal i demà 
tenir un problema de salut mental, i agraeixes que hi hagi 
xarxes de suport que puguin ajudar aquestes persones.

Hace muchos años que hacemos proyectos conjuntos con 
escuelas de Marratxí, centros de educación infantil. Es una 
forma de que esos alumnos vean con normalidad a personas 
con parálisis cerebral o discapacidades afines. 

¿Cómo se está viviendo esta crisis de la vivienda 
desde el punto de vista de las personas con 
necesidades especiales?

En la residencia hemos pasado de 20 a 40 plazas y se están 
creando 10 más de vivienda supervisada. Las personas 
que atendemos tienen grandes necesidades, y las familias 
necesitan esos ingresos económicos para adaptar su vivienda. 
Cargan con mucho a sus espaldas y necesitan apoyo. Por eso 
en Aspace trabajamos el respiro familiar, que puedan llevar a 
su hijo a un centro donde esté bien atendido, en condiciones 
dignas. Para poder atender correctamente a las personas con 
discapacidad necesitamos tiempo para nosotros: poder hacer 
un viaje, atender una urgencia o simplemente descansar. 
Todo lo que se pueda ofrecer a las familias es muy importante; 
son un pilar fundamental.

Tu proyecto actual tiene mucho que ver con la 
salud mental, precisamente.  

T’Estim es un proyecto que me enganchó desde el principio 
porque trabajaba en una entidad social, con personas en 
riesgo de exclusión. El proceso de sembrar la planta de la 
infusión, recogerla, transformarla y envasarla lo llevan a 
cabo personas con diagnóstico de salud mental. Tienen una 
formación teórico-práctica dual, un trabajo remunerado 
al tiempo que ganan experiencia para acceder al mercado 
laboral con una formación acreditada y comenzar su propio 
proyecto de vida.  

Cada vez se habla más de la importancia de 
cuidar nuestra salud mental, pero el entorno 
laboral es muy exigente. ¿Estamos realmente 
concienciados?

Se ha creado la Dirección General de Salud Mental de 
las Islas Baleares dentro de la Conselleria de Salud 
porque se entiende que es un tema importante, y se va 
normalizando. La salud mental ha estado estigmatizada 
durante mucho tiempo, y lo que intentamos es quitarle 
esa “g” a la palabra, que quede en “estima”. Tenemos que 
querernos y cuidarnos si queremos cuidar a los demás, y 
darle la importancia que merece a la salud mental. A partir 
de ahí, trabajar para que se normalice la interrelación 
entre personas en riesgo de salud mental y la sociedad. 

Mayo es el Mes Nacional de Concienciación sobre 
la salud mental. ¿Qué es lo que más le llama la 
atención de trabajar en este ámbito? 

Estoy empezando a conocer la problemática y me impacta, 
desde el punto de vista de que hoy puedes tener una vida 
normal y mañana sufrir un problema de salud mental, y 
agradeces que existan redes de apoyo que puedan ayudar a 
estas personas.
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Convivència i esport a 
l’Escapada Familiar Esportiva
Una dècada després, Marratxí ha recuperat amb gran èxit el seu 
programa d’Escapades Familiars Esportives, celebrat a l’hotel 
Iberostar Waves Cala Barca, a Santanyí. Prop de 200 veïnats varen 
participar en aquesta iniciativa municipal, que oferia a les famílies 
del municipi una experiència conjunta de pràctica esportiva, 
natura i convivència.

Durant tres dies, els assistents varen gaudir d’un programa variat 
i adaptat a totes les edats, que combinava disciplines com ioga, 
pilates, pàdel, vòlei, futbol, zumba, aquagym o sessions de ball, 
juntament amb excursions, jocs a l’aire lliure i dinàmiques en 
grup. El format, renovat respecte a edicions anteriors, incorporà 
propostes tant individuals com col·lectives, facilitant moments 
de descans per als adults mentre els més petits participaven en 
activitats dirigides.

L’ambient, participatiu i relaxat, fou un dels grans èxits d’aquesta 
edició. L’organització comptà amb monitors especialitzats i 
espais adequats, cosa que va permetre un desenvolupament segur, 
inclusiu i motivador. Les famílies varen destacar tant la qualitat de 
les instal·lacions com la bona planificació de les activitats.

Amb aquesta recuperació, l’Ajuntament de Marratxí referma la 
seva aposta per l’esport com a eina de cohesió social, benestar 
i vincle intergeneracional. L’elevada participació i la valoració 
positiva del programa confirmen la necessitat d’aquest tipus de 
propostes, que podrien consolidar-se com una cita fixa dins el 
calendari municipal.

Una década después, Marratxí ha recuperado con gran éxito 
su programa de Escapadas Familiares Deportivas, celebrado 
en el hotel Iberostar Waves Cala Barca, en Santanyí. Casi 200 
vecinos participaron en esta iniciativa municipal, que ofrecía a 
las familias del municipio una experiencia conjunta de deporte, 
naturaleza y convivencia.

Durante tres días, los asistentes disfrutaron de un programa 
variado y adaptado a todas las edades, que combinó disciplinas 
como yoga, pilates, pádel, vóley, fútbol, zumba, aquagym o 
sesiones de baile, junto con excursiones, juegos al aire libre y 
dinámicas en grupo. El formato, renovado respecto a ediciones 
anteriores, incorporó propuestas tanto individuales como 
colectivas, facilitando momentos de descanso para los adultos 
mientras los más pequeños participaban en actividades dirigidas.

El ambiente, participativo y relajado, fue uno de los grandes 
logros de esta edición. La organización dispuso de monitores 
especializados y espacios adecuados, lo que permitió un 
desarrollo seguro, inclusivo y motivador. Las familias destacaron 
tanto la calidad de las instalaciones como la buena planificación 
de las actividades.

Con esta recuperación, el Ajuntament de Marratxí refuerza su 
apuesta por el deporte como herramienta de cohesión social, 
bienestar y vínculo intergeneracional. La alta participación y la 
valoración positiva del programa confirman la necesidad de este 
tipo de propuestas, que podrían consolidarse como una cita fija 
en el calendario municipal.

Convivencia y deporte en la Escapada 
Familiar Deportiva
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Famílies assistents a 
l'estada esportiva, 2025

Familias asistentes a la 
estancia deportiva, 2025
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Joves 
promeses 
sobre el 
tatami

JÓVENES
PROMESAS
SOBRE EL
TATAMI

Al poliesportiu de ses Cases Noves, el silenci es 
romp quan els trenta infants del Club de Taekwondo 
Kumgang criden alhora el kihap —característic 
d’aquesta modalitat— per iniciar l’escalfament. El 
mestre Baldomero Calmaestra va fundar aquest 
centre fa 15 anys. El club ha assolit grans fites, gràcies 
a l’entrenament constant i la dedicació diària, com 
és el cas de Nuria Quiñonero, una jove promesa que 
ja acumula grans títols nacionals i internacionals amb 
només 17 anys i que forma part del club des dels 3 anys. 

Pedro Pericàs és cinturó negre amb 24 anys i practica 
taekwondo al Kumang des dels 7 anys. Assegura que 
aquest art marcial li ha permès portar un estil de 
vida saludable, fruit de l’exigència física que implica 
en termes de resistència, flexibilitat i força. També 
destaca que «aquest esport no entén d’edats, tothom 
en pot gaudir». Ho comenta després d’executar un 
kata —una seqüència de moviments— que repeteix de 
manera constant amb l’objectiu de perfeccionar-lo de 
cara al proper campionat, previst per al mes d’octubre.

El Club Taekwondo de Marratxí compta amb més 
de cent infants, repartits entre l’IES Sant Marçal i sa 
Nova Cabana. Rafael Oliver va fundar l’entitat l’any 
1991 i encara avui, als 70 anys, es posa el dobok —el 
quimono oficial— per transmetre als més joves tots 
els valors i les tècniques d’aquest esport. Emma Garau, 
de 8 anys, el practica des dels 5 anys i assegura que 
«el que més li agrada és la lluita i la competició». Una 
art marcial que dona les eines necessàries per guanyar 
confiança i autoestima. Però n’hi ha que el comencen a 
practicar de més grans. És el cas d’en Biel, de 12 anys, 
que fa tres mesos que va començar. Creu que l’ajudarà a 
defensar-se si algun cop ho necessita, però té molt clar 
que «fora del tatami no es pot pegar». Els fruits de l’esforç 
i la constància dels entrenaments que fan setmanalment 
al Club de Taekwondo es reflecteixen en els resultats 
obtinguts als campionats. Xavier Ginard va obtenir la 
medalla de plata en la categoria sènior en el prestigiós 
Keumgang Open, que s’ha organitzat a la localitat belga de 
Lommel; a més, forma part de la selecció espanyola.

El taekwondo és un art marcial 
d’origen coreà que posa a prova la 
disciplina, la paciència i el respecte. 
A Marratxí, prop de dos-cents nins i 
nines practiquen aquesta disciplina 
de manera segura i divertida a dos 
clubs diferents.

El taekwondo es un arte 
marcial de origen coreano 
que pone a prueba la 
disciplina, la paciencia y el 
respeto. En Marratxí, cerca 
de doscientos niños y niñas 
practican esta disciplina de 
forma segura y divertida en 
dos clubes diferentes.

CLUB DE TAEKWONDO KUMGANG

GEN J 

CLUB TAEKWONDO DE MARRATXÍ

En el polideportivo de ses Cases Noves, el silencio se 
rompe cuando los treinta niños del Club de Taekwondo 
Kumgang gritan al unísono el kihap —característico de 
esta modalidad— para iniciar el calentamiento. El maestro 
Baldomero Calmaestra fundó este centro hace 15 años. El 
club ha alcanzado grandes logros, gracias al entrenamiento 
constante y la dedicación diaria, como es el caso de 
Nuria Quiñonero, una joven promesa que ya acumula 
importantes títulos nacionales e internacionales con tan 
solo 17 años y que forma parte del club desde los 3 años.

Pedro Pericàs es cinturón negro con 24 años y practica 
taekwondo en Kumgang desde los 7 años. Asegura que este 
arte marcial le ha permitido llevar un estilo de vida saludable, 
fruto de la exigencia física que implica en términos de 
resistencia, flexibilidad y fuerza. También destaca que «este 
deporte no entiende de edades, todo el mundo puede 
disfrutarlo». Lo comenta después de ejecutar un kata —una 
secuencia de movimientos— que repite constantemente 
con el objetivo de perfeccionarlo de cara al próximo 
campeonato, previsto para el mes de octubre.

El Club Taekwondo de Marratxí cuenta con más de 
cien niños y niñas, repartidos entre el IES Sant Marçal 
y sa Nova Cabana. Rafael Oliver fundó la entidad en el 
año 1991 y aún hoy, con 70 años, se pone el dobok —
el quimono oficial— para transmitir a los más jóvenes 
todos los valores y técnicas de este deporte. Emma 
Garau, de 8 años, lo practica desde los 5 y asegura que 
«lo que más le gusta es el combate y la competición». 
Un arte marcial que proporciona las herramientas 
necesarias para ganar confianza y autoestima. Pero 
también hay quienes lo empiezan a practicar siendo 
mayores. Es el caso de Biel, de 12 años, que comenzó 
hace tres meses. Cree que le ayudará a defenderse si 
alguna vez lo necesita, pero tiene muy claro que «fuera 
del tatami no se puede pegar». Los frutos del esfuerzo 
y la constancia de los entrenamientos semanales en 
el Club de Taekwondo se reflejan en los resultados 
obtenidos en los campeonatos. Xavier Ginard 
consiguió la medalla de plata en la categoría sénior en 
el prestigioso Keumgang Open, que se celebró en la 
localidad belga de Lommel; además, forma parte de la 
selección española.
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ASSOCIACIÓ BALEAR 
D’APICULTORS
Quina és la vostra tasca principal?
Nosaltres afavorim que la gent que vulgui tenir abelles 
ho tingui més fàcil. Aquesta és la tasca principal. I, a més, 
difonem l’apicultura. Es fan dos cursos gratuïts a l’any com 
a mínim perquè la gent aprengui aquest ofici. Es treballa la 
part teòrica i la pràctica. Si vols tenir abelles, de l’únic que 
t’has de preocupar és de tenir un espai habilitat per poder 
criar-les. És a dir, hi ha d’haver una distància mínima entre 
les abelles i els nuclis urbans.

Per què és important la vostra tasca?
Hem de conscienciar de la importància de preservar el medi 
natural de les abelles, ja que aquest està molt copejat a 
causa dels químics que s’utilitzen en el conreu, que afecten 
directament l’ecosistema de les abelles. Volem promoure, no 
només que es produeixi en grans quantitats de manera més 
econòmica, sinó que el producte també sigui de més qualitat.  

Quan va sorgir la iniciativa? 
Aquesta associació va néixer el 1981, i va ser una de les 
primeres d’Espanya especialitzades en l’apicultura. Som 
voluntaris motivats per difondre l’apicultura i dedicar 
hores a aquesta tasca. Som el relleu dels que varen començar 
aquesta tasca tan important ara farà quaranta anys.

¿Cuál es vuestra tarea principal?
Nosotros favorecemos que las personas que quieran tener 
abejas lo tengan más fácil. Esta es nuestra tarea principal. 
Además, difundimos la apicultura. Se imparten al menos dos 
cursos gratuitos al año para que la gente aprenda este oficio. 
Se trabaja tanto la parte teórica como la práctica. Si quieres 
tener abejas, lo único de lo que te tienes que preocupar es de 
tener un espacio habilitado para criarlas. Es decir, debe haber 
una distancia mínima entre las abejas y los núcleos urbanos.

¿Por qué es importante vuestra labor?
 Tenemos que concienciar sobre la importancia de preservar 
el entorno natural de las abejas, ya que este está muy 
afectado por los químicos que se utilizan en los cultivos, los 
cuales impactan directamente en su ecosistema. Queremos 
promover no solo una producción en grandes cantidades de 
forma más económica, sino también que el producto sea de 
mayor calidad. 

¿Cuándo surgió la iniciativa? 
Esta asociación nació en 1981 y fue una de las primeras de 
España especializadas en apicultura. Somos voluntarios 
motivados por difundir la apicultura y dedicar horas a 
esta labor. Somos el relevo de quienes comenzaron esta 
importante tarea hace ya cuarenta años.

ababalears@gmail.com

608 81 43 81

@associaciobaleardapicultors

Quants de membres sou? 
Aproximadament som 250 membres. Cada vegada la gent 
és més conscient que el que menjam ve del camp i que 
és important fomentar els processos naturals d’aquesta 
producció d’aliments. En aquest cas, els pol·linitzadors, 
com les abelles, i les aus són una part molt crucial. 

Quines iniciatives destacaries?
Participam en diferents fires d’arreu de Mallorca, la Fira 
de la Mel a Llubí o la de Marratxí, i també en diferents 
actes socials, com el Dia de les Illes Balears, en què tenim 
un parada perquè la gent s’apropi a nosaltres i tingui 
l’oportunitat de conèixer la tasca que feim. També ajudam 
en l’àmbit administratiu i facilitam als nostres socis l’accés 
a les subvencions de caràcter regional i europeu, perquè 
puguin obtenir medicaments de forma més econòmica. 
A més, tenim un grup de WhatsApp en el qual facilitam 
informació i difonem les nostres iniciatives.

¿Cuántos miembros sois? 
Aproximadamente somos 250 miembros. Cada vez la gente 
es más consciente de que lo que comemos viene del campo 
y de que es importante fomentar los procesos naturales en 
la producción de alimentos. En este caso, los polinizadores, 
como las abejas, y las aves son una parte crucial. 

¿Qué iniciativas destacaríais?
Participamos en diferentes ferias por toda Mallorca, como 
la Fira de la Mel en Llubí o la de Marratxí, y también en 
distintos actos sociales, como el Día de las Islas Baleares, 
en el que tenemos un puesto para que la gente se acerque 
a nosotros y tenga la oportunidad de conocer nuestra 
labor. También ayudamos en el ámbito administrativo 
y facilitamos a nuestros socios el acceso a subvenciones 
de carácter regional y europeo, para que puedan obtener 
medicamentos de forma más económica. Además, tenemos 
un grupo de WhatsApp en el que compartimos información 
y difundimos nuestras iniciativas.
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Fira d’entitats
CABANA

VIVA

Plaça Sa Cabana
  de 10 a 14h

Dissabte
7 de juny

I molt més!

Descobreix les entitats
socials de Marratxí!

Paradetes · Música · Tallers
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